

ស្រងយល់ពីម្ហូបខ្មែរ៖ សម្លម្ហូបខ្មែរ

Understanding on Khmer food "Khuor Kdam Food"

ដោយ៖ ឯកឧត្តមបណ្ឌិត រ៉ុន ម៉ុន

ជំនួយការរាជបណ្ឌិត្យសភាកម្ពុជា

សេចក្តីផ្តើម

ម្ហូបអាហារជាធាតុមួយក្នុងចំណោមធាតុទាំងឡាយនៃប្រភេទទាំងប្រាំបួនរបស់វប្បធម៌មាន តួនាទីទ្រទ្រង់ការរស់រានមានជីវិតរបស់មនុស្សក៏ដូចជាជាតិសាសន៍ទាំងអស់នៅលើសកលលោកយើងនេះ។ មនុស្សម្នាក់ៗចេះធ្វើម្ហូបត្នាពីជំនាន់មួយទៅជំនាន់មួយដោយសាររៀនពីម្តាយផ្ទាល់ឬមួយក៏ចេះដោយការរៀនសូត្រពីសាលាតាមរយៈកម្មវិធីសិក្សាវិជ្ជាមេផ្ទះ (Art ménager) ដែលក្នុងនោះមានរៀនលម្អិតពីវិជ្ជាធ្វើម្ហូប។ ទាក់ទងនឹងម្ហូបអាហារនេះដែរ បើគេពិចារណាទៅតាមសីលធម៌របស់នវវិទ្យាមុខវិជ្ជានេះបានអប់រំ

ប្រកបដោយគុណធម៌យ៉ាងនេះថាគ្មានម្ហូបអាហាររបស់ជាតិសាសន៍ណាមួយដែលអន់ថយឬបង្កើតជាងជាតិសាសន៍ណាមួយផ្សេងទៀតនោះឡើយ មានន័យថា ជាតិសាសន៍នីមួយៗត្រូវដាក់កាយដាក់ចិត្តសិក្សាស្វែងយល់ពីគ្នាភ្នក្សរសជាតិម្ហូបអាហារគ្នាទៅវិញទៅមក ដោយក្តីសោមនស្សរីករាយ គោរពស្រឡាញ់វប្បធម៌ម្ហូបផងគ្នាឲ្យតម្លៃខ្ពស់ ដោយមិនរើសអើង ឬបង្កជាជម្លោះរាលដាលធំព្រោះតែរឿងម្ហូបអាហារហូបចុកខុសគ្នានោះឡើយ។ ដោយឡែកផ្សារភ្ជាប់ទៅនឹងបញ្ហាម្ហូបនេះដែរក្នុងឋានៈជាជាតិសាសន៍មួយនៅលើ

១- ពាក្យ"ខ្ម" នៅទីនេះសរសេរគ្មាន"រ" ទេ។

សាកលលោកខ្មែរយើងក៏មានម្ហូបអាហារសម្រាប់សម្គាល់អត្តសញ្ញាណជាតិសាសន៍របស់ខ្លួនដែរ ហើយដែលក្នុងឱកាសនេះខ្ញុំសូមលើកយកនូវសម្លៀកសម្លាញ់មួយមុខដែលគេនិយមហូបចុកនៅឯជនបទស្រែចម្ការរបស់យើងបច្ចុប្បន្ននោះគឺ "សម្លខ្លាម" យកមកបង្ហាញជូន។ តើសម្លមួយប្រភេទនេះមានវិធីធ្វើនិងគ្រឿងផ្សំអ្វីខ្លះ? ហេតុអ្វីបានជាគេដាក់ឈ្មោះថាសម្លម្លខ្លាម? សូមអញ្ជើញតាមដាននិងភ្ជួររសជាតិក្នុងអារម្មណ៍ជាមួយនឹងរូបខ្ញុំជាអ្នករៀបរៀងអត្ថបទនេះដូចតទៅ៖

សំណួរសួរថាហេតុអ្វីបានជាគេដាក់ឈ្មោះថាសម្លម្លខ្លាម យ៉ាងដូច្នោះ? តើគេយកខ្លាមពិតប្រាកដមកធ្វើសម្លនេះឬមួយយ៉ាងណា? ប៉ុន្តែមកទាស់ត្រង់គេសរសេរពាក្យខ្លា គ្មាន"រ" ខាងចុង។ តាមពិតទៅសម្ល"ខ្លាម" ជាឈ្មោះសម្លដែលគេផ្សំឡើងជាសំខាន់ពីសាច់ក្លាមដោយគេយកក្លាមមកបកស្ទូកនិងសន្ទះទ្រូងចេញលាងទឹកឱ្យស្អាតរួចហើយបុក

ឱ្យល្អិតលាយជាមួយទឹក ហើយពូតយកទឹកសាច់ក្លាម^២ នោះមកស្លែផ្សំនិងគ្រឿងផ្សំដទៃទៀតឲ្យកើតចេញជាសម្លបរិភោគប្រកបដោយរសជាតិនិងពេញនិយមរបស់ខ្មែរយើងតែប៉ុណ្ណោះ។ យើងក៏អាចចោទសួរជាបន្តទៀតថាតើសម្លនេះមានគ្រឿងផ្សំប៉ុន្មានមុខ? ហើយមានវិធីធ្វើយ៉ាងណាដែរ?

១. គ្រឿងផ្សំ (Ingredients)

គ្រឿងផ្សំរបស់សម្លនេះមាន ១២ មុខ ជាក់ស្តែងមាន-

- ក្លាមពេញចំណាស់ស្រស់ៗពី ១០ ទៅ ១៥ ក្លាម (ញឹកបានឈ្មោលក៏បានឬយកចម្រុះគ្នា) លើកលែងតែក្លាមសកឬកូនក្លាមតូចៗចេញ។ គួរកត់សម្គាល់ថាក្លាមដែលមានរសជាតិបំផុតគឺនៅខែកត្តិកធ្លាក់ខ្យល់ពីជើងពេលស្រូវហាលផ្កាចេញស្រុះឬទុំមួយៗព្រោះ

^២-សូមមើលបន្ថែមវចនានុក្រមសម្តេចសង្ឃរាជជួនណាតបោះពុម្ពគ្រាទី៥ ការផ្សាយរបស់ពុទ្ធសាសនបណ្ឌិត្យដ្ឋាន ១៩៦៨ ទំព័រ១០០

ពេលនោះក្តាមមានខ្លាញ់ច្រើនដោយសារ
សម្បូរចំណីអាហារចិញ្ចឹមជីវិត។

- កំពិសស្រស់ៗមួយដៃ(ប្រហែលមួយ
ខាំ)

- ផ្លែឈ្លៅស្រកាក្តាម៣ប្រភេទសំបក
រលោងមួយជ្រុង។ បានជាយកឈ្លៅប្រភេទ
នេះព្រោះវាមានសាច់ស្អិតហើយល្អតណ្ហ។ បើ
គ្មានផ្លែឈ្លៅទេគេអាចយកមើមដំឡូងជ្វាមក
ជំនួសក៏បាន ប៉ុន្តែបើឱ្យត្រូវហើយចាប់គ្នាល្អ
មានតែផ្លែឈ្លៅនិងត្រួយឈ្លៅ៤ប៉ុណ្ណោះ។

- ត្រួយឈ្លៅ (បេះដៃវាចោល) ហើយ
និងផ្កាឈ្លៅនោបឬរឹកមួយបាច់។

- ក្តាតហូប (ធាងប្រផេះមិនមែនក្តាត
ហោរា) ពី៣ ទៅ៤ ធាង

- ផ្លែអំពិលស្រកាក្តាមមួយចង្កើមឬផ្លែ
ក្រសាំងពេញចំណាស់ក៏បាន បើគ្មានអំពិល

- ប្រហុកសាច់ត្រីកំភ្លាញមួយកូនដុំ

- ផ្លែល្អុងខ្ចីតូចល្មមមួយផ្លែ

- ម្ទេសប្លោកទុំឬស្រគាលមួយផ្លែ

- ម្ទេសស្រស់ពី២ ទៅ ៣ ដើម (ម្ទេសមាន
ផ្កាឬមិនទាន់ផ្កាក៏បាន)

- អំបិលម៉ត់មួយស្លាបព្រា

- ស្ករត្នោត(ស្ករក្រហម) មួយស្លាបព្រា

២. វិធីធ្វើ (Method)

យកក្តាមស្រស់ៗ (ទើបងាប់ភ្លាមៗ) មក
បកស្ទូកនិងសន្ទះទ្រូងចេញហើយលាងទឹកឲ្យ
ស្អាតដាក់លើកញ្ជ្រែងឲ្យស្រស់ទឹក។ យកស្ទូក
ក្តាមដែលបកហើយ មកផ្តិះយកខ្លាញ់៣ណ៍
ល្បឿងដាក់ក្នុង ស្ទូកស្អាតណាមួយដោយឡែក
(ធ្វើដោយប្រយ័ត្នប្រយែងបំផុតកុំឲ្យដោយអ្វី
ក្រៅពីខ្លាញ់) ឬដាក់ក្នុងកូនចានគោមក៏បាន
ហើយកូរឹកឱ្យសព្វជាមួយអំបិល (ប៉ាន់អំបិល
ឲ្យល្មមកុំឲ្យប្រពេកបាត់រសជាតិ)។ គេអាចយ
កសំបកខ្លាញ់ក្តាមនោះមកអាំងឲ្យផ្អិនល្អទុក
ហូបបន្តិចៗជាមួយសម្បូរយកទៅចាក់លាយ

^៣- ស្រកាក្តាមមានន័យថាពេញចំណាស់

^៤- បើគេយកត្រួយឈ្លៅទៅដាក់ក្នុងទ្រូតាមវាល
ស្រែក្តាមចូលស៊ីត្រួយឈ្លៅឡើងណែនទ្រូតែម្តង

ក្នុងសម្បទានពលកម្មស្នាក់នៅបានដើម្បីយកពណ៌
ស្រស់របស់សម្ប ហើយអាចទាក់ទាញឲ្យចង់
ហូបសម្បនោះផង។ បន្ទាប់មកគេយកក្តាម
ដែលលាងសម្រស់ទឹករួចមកបុកឲ្យម៉ត់ល្មម
ហើយពូតឬច្រោះយកទឹកក្តាមដោយកុំឲ្យ
ដោយកាកមកដាក់ក្នុងបានមួយដោយឡែក
ទុកមួយអន្លើ។ បន្ទាប់មកទៀត យកល្អៅមួយ
កូនជ្រុំនោះមកចិតសំបក ហើយគាស់សាច់
ល្អៅនឹងកាំបិតឲ្យទៅជាដុំៗតូចល្មម ហើយត្រាំ
ទឹកឲ្យអស់ដំរី។ រួចហើយយកផ្កាឈូកមកហែក
ជាចំណែកៗដោយបកយកបណ្តាលចេញ។
បន្ទាប់មកទៀតយកត្រួយល្អៅមកបេះដៃ
ចោល កាត់ជាកង់ៗខ្លីល្មម រួចពុះជាពីរហើយ
លាងទឹកឲ្យជ្រះជ័រ រួចសំដីលលើកព្រែងឲ្យ
ស្រស់ទឹក។ យកម្ហូបស្រស់មកហាន់ជាកង់ៗខ្លី
ល្មម។ យកម្ទេសប្លោកមកកាត់ទង់ចោល
ហើយពុះជាពីរយកបណ្តាលនិងគ្រាប់ចេញ
(ការពារកុំឱ្យហីរ) លាងទឹកឱ្យស្អាតហាន់ជា
ចំណិតត្រសក់ឆ្មារ។ ទុកបង្កក្នុងសម្ប។ បន្ទាប់
មកយកធាងក្តាតមកបកសំបកចេញចិតជា

ចំណិតត្រសក់រួចត្រាំជាមួយទឹកអំបិលប្រៃ
ឡមៗ ហើយច្របាច់ឱ្យសព្វ(ដើម្បីការពារកុំឲ្យ
រមាស់កពេលបរិភោគ) រួចលាងទឹកចេញឲ្យ
ជ្រះទឹកអំបិល។ ចំពោះផ្លែអំពិលវិញអាចទុក
ឱ្យនៅជាចង្កោមដូចដើមឬកាត់ជាក្តារ។ ក៏បាន
រួចលាងទឹកឱ្យស្អាត។ យកប្រហុកសាច់ត្រី
កំភ្លាញមកចិញ្ចាវឱ្យល្អិតទុកក្នុងបានមួយ
ដោយឡែកសម្រាប់ទុកជ្រុំចូលក្នុងឆ្នាំងសម្ប។

យកឆ្នាំងសម្បដាក់ទឹកឲ្យល្មមហើយដាំ
ឱ្យពុះលោតកូនក្រាញ់រួចបង់អំបិលនិងស្ករ
ចូលក្នុងមើលឱ្យសមល្មមកុំឲ្យប្រៃពេកផ្អែម
ពេក។ បន្ទាប់មកយកចង្កោមផ្លែអំពិលទៅ
ដាក់ស្ទោរក្នុងឆ្នាំងទឹកពុះនោះលែឲ្យឆ្អិនល្មម
ហើយស្រង់យកមកដាក់ក្នុងបានទុកជ្រុំយក
ទឹកដាក់ចូលក្នុងឆ្នាំងសម្ប។ ដួសទឹកពុះមួយ
វែកមកដាក់ក្នុងបានប្រហុកជ្រុំឲ្យសព្វហើយ
ច្រោះនឹងកន្ត្រងដាក់ចូលទៅក្នុងឆ្នាំងសម្ប
ដែលមានទឹកកំពុងពុះស្រាប់ រួចដួសកករ
ខ្លាញ់ប្រហុកអណ្តែតលើទឹកកំពុងពុះនោះ

^៥- លោតកូនក្រាញ់មានន័យថា ទឹកពុះខ្លោល។
ដូចកូនត្រីក្រាញ់លោតឡើងពីទឹកហើយននាល
ខ្លួនទៅរកទីដែលវាចង់ទៅពេលកំពុងភ្លៀង។

ពេញ (បើសិនជាមាន) រួចហើយទើបយកទឹក
 ម្លូអំពិលដែលជ្រុំទុករួចស្រេចចាក់ចូលទៅ
 ក្នុងឆ្នាំងទៀត ហើយត្រូវរង់ចាំទឹកឲ្យពុះ
 កញ្ជ្រោលដូចមុន។ ក្រោយមកទើបយកទឹក
 សាច់ក្តាមចាក់ចូលក្នុងឆ្នាំងទឹកពុះនោះ រួចបង់
 បន្លែល្អានិងត្រួយល្អោតាមក្រោយ។ រម្ងាប់ឲ្យ
 ផុយល្មម ទើបបង់ល្អុងនិងក្តាតចូល។ គួរចង
 ចាំថាល្អុងនិងក្តាត គប្បីកុំឲ្យផុយពេកតែរក្សា
 សភាព "ប្រុបៗ" ទើបឆ្ងាញ់។ រង់ចាំឱ្យទឹកពុះ
 បន្តិចទើបគេយកកំពឹសមកបង់ចូល។ បន្ទាប់
 មកយកខ្នាញ់ក្តាមដែលបម្រុងទុក មកបង់
 បន្លែមហើយកូរឲ្យសព្វ។ ជាសម្រេចចុង
 ក្រោយយកម្ទេសស្លាកនិងម្ទេសបង់ចូលក្នុង
 ឆ្នាំងក្បួរ មើលឲ្យដឹងជូរហ្មែល្មមទើបដាក់ឆ្នាំង
 សម្លចុះពីចង្រ្កានហើយរៀបចំបរិភោគ។ ក្នុង
 ពេលជាមួយគ្នានោះដែរ បើគេសង្កេតមើល
 ទៅក្នុងឆ្នាំងសម្លគេនឹងឃើញទឹកសាច់ក្តាម
 អណ្តែតឡើងខ្ពស់ខ្នាញ់ពេញឆ្នាំង សម្ល
 លាយឡំជាមួយខ្នាញ់ក្តាមពណ៌លឿង ទុំ
 ស្រស់អណ្តែតត្រៀបត្រាពាសពេញឆ្នាំង
 ហើយជុំក្លិនម្តងឡើងឈ្ងុយគួរឱ្យស្រក់ទឹកមាត់
 នឹកចង់ក្បួរសជាតិមុនគេមុនឯងជួបជុំគ្នា។

កំណត់សម្គាល់៖ សូមបញ្ជាក់បន្ថែម
 ថា សម្លខ្លាញ់ស្រូបយកម្លូរណាស់ បង់ម្លូរ
 ល្មមៗមិនងាយជូរទេមកពីសាច់ក្តាមនិង
 កំពឹសបង្កឡើង។ ជួនកាលជូរល្មមហើយទុក
 តែបន្តិចបាត់ជូរទៅវិញក៏មាន។ ប៉ុន្តែត្រូវប្រុង
 ប្រយ័ត្នកុំថែមម្លូរឲ្យលើសជ្រុលហួសនាំឲ្យជួរ
 ជ្រេញបាត់រសជាតិសម្ល។ ក្រៅពីនោះ គេអាច
 ថែមត្រីបីបួនកង់ (ត្រីវីស៊ុបត្រីកេន) ចូលទៅក្នុង
 សម្លក៏ដូចជាបន្ថែមគ្រាប់សណ្តែកដីស្បោរមួយ
 ចំនួនតាមចំណង់ ចំណូលចិត្តរបស់អ្នក
 បរិភោគបានដែរមិនជាទាស់ខុសអ្វីឡើយ។

សេចក្តីសន្និដ្ឋាន

សរុបសេចក្តីមក សម្ល "ខ្លាញ់" ជាម្ហូប
 អាហារមួយបែបដែលជាផ្នែកមួយនៃវប្បធម៌
 រូបិរបស់ខ្មែរយើងព្រមទាំងជាមុខម្ហូបដែល
 យើងគប្បីរួមគ្នាថែរក្សាកុំឱ្យបាត់បង់ទៅដោយ
 ងាយៗពេកដែរ។ នាពេលបច្ចុប្បន្ន ក្នុងកាលៈ
 ទេសៈដែលពិភពលោកកំពុងយកចិត្តទុកដាក់
 ទៅលើវិស័យទេសចរណ៍យើងក៏អាចយក
 សម្លនេះទៅបញ្ចូលក្នុងកម្មវិធីសិក្សាវិជ្ជាធ្វើម្ហូប
 នៅតាមគ្រឹះស្ថានសាធារណៈក៏ដូចជាឯកជន

នានា ថែមទាំងអាចយកទៅប្រើប្រាស់ធ្វើជា
មធ្យោបាយផ្សព្វផ្សាយឲ្យទេសចរដែលមកទ
សួរនាកម្សាន្តស្រុកយើងពិសាសាកល្បងមើល
ផងដែរ។ ជាចៃដន្យល្អ បើគេភ្នករសជាតិសម្ប
យើងទៅត្រាញ់ដូច យើងដែរយើងក៏រឹតតែមាន
ឈ្មោះបោះសំឡេងកាន់តែឆ្ងាយពីព្រោះថា

ក្នុងសភាពធម្មជាតិជាមនុស្សមិនថាជាតិ
សាសន៍ណាជាជាតិសាសន៍ណាទេ ឱ្យតែមាន
ម្ហូបត្រាញ់ សម្បត្តាញ់ត្រូវមាត់ គេតែងតែប្រាប់
តា គ្នានឹងបបួលគ្នាត្រាប់ចរស្វែងរកដោយមិន
គិតពីទីជិតទីឆ្ងាយ ឬចំណាយលុយកាក់ច្រើន
នោះឡើយ។



រូបភាពសម្បត្តាម (ប្រភព៖ YouTube Channel មេផ្ទះ, Housewife)